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Írásbeli választ igényl ő kérdés

dr. Kövér László ,
az Országgyűlés elnöke részére

HELYBEN

Tisztelt Elnök Úr !

A Házszabály 91 . §. alapján bejelentem, hogy írásbeli választ igénylő kérdés kívánok
benyújtani Dr. Fellegi Tamás nemzeti fejlesztési miniszter úrhoz, mint a közlekedésér t
felelős miniszterhez

„Szárnyaszegett vasút — avagy hol vannak az újonnan megnyitott szárnyvonalak? ”
címmel .

Tisztelt Miniszter Úr !

Az Orbán-csomagban foglaltaknak megfelelően a MAV 300 milliárdos tartozását az állam
kívánja átvállalni, és ezzel párhuzamosan felül kívánja vizsgálni a közlekedésre vonatkozó
szabályokat is . Az előzetes tervek szerint ez év december 31-ig a fejlesztési tárca kidolgozza a
MAV adósságrendezésének és átszervezésének szabályait .

A kormány közlekedési ágazathoz való viszonyáról nem tudunk jelen pillanatban részleteket .
2010. június 21-én Dr . Fónagy János interpellációra adott válaszban idézem : A Magyar
Államvasútak az újraindítás pályavasúti feltételeit, valamint a szükséges járm űkapacitást
jelentősebb ráfordítás nélkül biztosítani tudja . A forgalom újraindítása nem veszélyezteti a
kormány által kijelölt költségvetési célokat .

Ezzel szemben 2011 .04.13-án Ön Tisztelt Miniszter úr azt mondta, hogy az állam átvállalja a
MAV 300 milliárd forintos adósságát, cserében viszont szerkezeti reformokat kel l
végrehajtani az állami vállalatnak, mert jöv őre 45, egy évvel később és 2014-ben pedig 60-6 0
milliárd forinttal kevesebb költségvetési támogatást fog kapni .

A MÁV jelenlegi támogatási rendszere már a büdzsé egyensúlyát veszélyezteti, ezért évi 40 -
60 milliárd forinttal csökkentenék a társaság rendelkezésére álló költségvetési forrásait . Ezzel
szemben a fejlesztési miniszter éppen tízmilliárdos többletforráshoz juttatná az állami vasutat .
Azonban a Magyar Államvasutak nem sok jóra számíthat a kormány beharangozot t
ígéreteiből .



A tavalyi év novemberében jelentették be, hogy december 12-én változik a vasúti menetrend.
Az előző ciklusban - gazdasági okokból - leállított 41 vasúti mellékvonal közül a Fidesz-
kormány 13 vonalon indította úja a személyszállító vonatokat . A többi 28, korábban „bezárt”
vonalszakaszon még mindig hiába várják a vonatot a választópolgárok . A 11 szakasz
fenntartása körülbelül egymilliárd forintba kerül az államnak éves szinten .

Akárhogy is van azonban, míg a vasútvonalak zárva vannak, a kérdések továbbra is nyitott .
Önök ígérték meg meggondolatlanul, a választás pozitív eredményéért a korábban bezár t
vasútvonalak újranyitását. Most pedig inkább a hallgatásba burkolóznak .

Az elmúlt két évtized kormányzati beavatkozásai igazolták, hogy a MÁV megmentéséhez
nem elég a vasút dönt ő hányadában épp az elégtelen állami finanszírozás nyomán
újratermelődő adósságait rendezni . Ha elég volna, a MAV már ma is versenyképes szolgáltat ó
lenne.

Matolcsy és kormánya azonban egyelőre hallani sem akar arról, amiben minden, a politikai
szempontokat elvető szakértő egyetért : a MAV műszaki és piaci szempontból is elavul t
vasúthálózatát át kell alakítani . Csakhogy a vasút kis forgalmú, gazdaságtalan
szárnyvonalainak bezárása ellen ellenzékb ő l hangosan tiltakozó kormány a hálózat úgy 7600 -
7800 kilométerének visszametszését nem vállalhatja fel választói el őtt.

Éppen ezért kérdezem Tisztelt Miniszter Urat !

• Lehet, hogy az előző kormány által hozott intézkedésnek mégis volt valóságalapja ?
• Mi a valódi oka annak, hogy a továbbí vonalmegnyitásról nem sok információ ál l

rendelkezésünkre?
• Mikor tudhatunk bővebben arról, hogy mi a MÁV adósságrendezési és átszervezés i

szabályai ?

Budapest, 2011 . június 1 .

Tóth Csab a
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